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Güzel bir söz vardır:  “Bârika-i hakikat, müsâdeme-i efkârdan çıkar”… 
Yani “gerçeğin kıvılcımı, fikirlerin çatışmalarından çıkar”… 

Bu söz, farklı fikirlerin açıkça konuşulduğu sağlıklı bir tartışma ortamı-
nın, gerçeğin ortaya çıkmasına veya asgari müştereklerde buluşulması-
na imkân sağlayacağı olarak da yorumlanır. 

Gerçekten sorunların tek boyutlu olarak ele alınması veya bir açıdan 
bakılarak çözüm üretilmesi sağlıklı sonuçlar vermiyor. Özellikle ekono-
mik ve toplumsal konulardaki sorunların çözümünde farklı bakış açı-
larının göz önünde bulundurulması ise temel şarttır. Çünkü bu sorun-
ların ortaya çıkış nedenlerinin başında farklı çıkar gruplarının talepleri 
vardır. 

Sorunların çözümü için önce tüm yönleriyle ortaya konulması sonra da 
her çıkar grubunun önerilerinin tartışılması gerekir. Çıkar gruplarının 
yanında, konuyu bilimsel olarak değerlendirebilecek otoritelerin ve ka-
rar alıcıların da görüşmelerde yer almaları gerekir.

Bu nedenle, İstanbul Ticaret Borsası olarak, genelde tarım ve gıda sek-
törünün, özelde ise alt sektörlerin sorunlarının tüm yönleriyle tartışıl-
ması ve çözüm önerilerinin üretilmesi için geniş katılımlı toplantılar 
düzenlemeye karar verdik. “Borsa Meydanında Sektörler Buluşuyor” 
etkinliğimizde iş ve bilim dünyası ile bürokrasiyi bir masa etrafında 
toplayarak sorunları ayrıntılarıyla ele alıp, çözüm önerileri sunmayı he-
defliyoruz.

Sektörlerimize, iş dünyamıza, ülkemize ve milletimize hayırlı olması di-
leklerimizle “Yağlı Tohumlar ve Bitkisel Yağ” toplantımızın sonuçlarını 
ilginize sunuyoruz.

BAŞKAN SUNUŞ

Ali KOPUZ
İSTİB Yönetim Kurulu Başkanı
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Celal Toprak: Borsa Meydanı toplantılarımız devam ediyor. Sevgili 
Başkanım Ahmet Bülent Başkan aramızda. Gaziantep Ticaret Borsası 
Başkanı ve yetkilileri toplantılarımızı yakından takip ediyorlar. Hafta 
sonu onlarla birlikteydim. Onu gözlemledim. Ayrıca selamlarını ilet-
tiler. Borsa Meydanı toplantıları artık şehirden şehire yankı bulan bir 
noktaya gelmiş durumda. Herkesin emeğine sağlık. Şimdi toplantının 
açılışını yapmak üzere sözü Bülent Başkanımıza bırakıyorum. Buyu-
run Başkanım.
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Ahmet Bülent Kasap 
İstanbul Ticaret Borsası Meclis 
Başkanı 

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap

Değerli Bakanlık Bürokratlarımız, STK’larımızın Saygıdeğer Başkan-
ları, sektörümüzün ve ekonomi medyamızın kıymetli temsilcileri, he-
pinizi saygıyla selamlıyorum… 2022 yılının ilk ayında başladığımız 
Borsa Meydanında bu ay “Yağlı Tohumlar ve Bitkisel Yağ” sektörünü 
konuşacağız. Hepiniz tekrar hoş geldiniz.

Güvenilir Ürün Platformunun değerli katkılarıyla düzenlediğimiz bu 
toplantılarda sektörlerimizin sorunlarını mercek altına alıyor, çözüm 
önerilerini tartışıyoruz. En önemlisi, sektörün temsilcilerinin katılı-
mıyla gerçekleşen toplantılarımızda konuşulanlar havada kalmıyor. 
Öncelikle toplantı sonuçları, dinleyiciler arasında bulunan ve soru-
larıyla etkinliğimizin daha verimli olmasına katkıda bulunan basın 
mensuplarımız aracılığıyla geniş kitlelere duyuruluyor. Ayrıca, de-
ğinilen sorun ve çözüm önerileri, TOBB kanalıyla ilgili bakanlıklara 
iletiyoruz. Toplantımızın verilerinin kalıcı olması için de videosunu 
internet sitemize ekliyor ve içeriği kitap haline getirip ilgililere dağı-
tıyoruz. Böylece tarihe not düşüyoruz. Kısacası hem gıda sektörünün 
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sorunlarına çözüm arıyor hem de bu sorunların takipçisi oluyor, çözü-
mü için çaba sarf ediyoruz.

Bugün ele alacağımız “Yağlı Tohumlar ve Bitkisel Yağlar” sektörünün 
de büyük potansiyelinin ortaya çıkmasını engelleyen birçok sorunu 
var. Tüm bu sorunların çözümüne yönelik hem devletimizin planları-
nı hem de sektörün çözüm önerilerini dinleyeceğiz. İnşallah sorunla-
rın tespiti ve çözüm önerilerinin tartışılması için oluşturduğumuz bu 
platform sektör için faydalı olacaktır. Toplantımıza katılan kıymetli ka-
tılımcılara ve dinleyicilerimize şükranlarımı sunuyorum. Bu düşünce-
lerle hepinizi saygıyla selamlıyor, toplantımızın sektörümüz için güzel 
gelişmelere vesile olmasını temenni ediyor, sözü kıymetli bürokratları-
mıza ve sektör temsilcilerimize bırakıyorum.

Celal Toprak: Başkanım çok teşekkür ederiz. Ağzınıza sağlık. Biraz 
önce altını çizdiğiniz gibi buradaki konuşmalar tarihe not düşmek açı-
sından çok önemli. Bir üniversite öğrencisinden bürokratlara kadar, 
herkes bu konuşmalardan yararlanabiliyor. Bu anlamda Borsa Meyda-
nı toplantıları çok önemli bir işlev yerine getiriyor. Sözü hemen Rıfat 
Bey’e bırakmak istiyorum. Sizi dinliyoruz.
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Rıfat Tekbaş  
Oruçoğlu Yağ CEO’su ve 
Genel Müdürü

Oruçoğlu Yağ CEO’su ve Genel Müdürü Rıfat Tekbaş 

Bu nazik davetiniz için çok teşekkür ediyorum. Herkese selamlarımı 
iletiyorum. Aslında konuşacaklarımızın çoğu muhtemelen birbirine 
yakın konular olacaktır. Çünkü biz yağ sektörü olarak sorunlarımızın 
ortak olduğunu düşünüyoruz.

Pandemiyle birlikte gıda, tarım, hayvancılık çok ön plana çıktı. Fazla-
sıyla önemsendi. Gıda içinde de yağ ve yağlı tohumların özel bir öne-
mi var. Malum bir dönem neredeyse stratejik ürün haline geldi. Zaten 
talebimizde o yöndeydi. Yağın ve yağlı tohumların bu kadar önemli 
olma nedeni ise sadece yağ elde etmek için, aynı zamanda küspe için 
de kullanılıyor olmaları. Bu nedenle çok stratejik bir üründür. Biz hem 
yağlı tohumda hem de küspe de dışa bağımlı bir ülkeyiz. Ne yazık ki 
ülkedeki üretimde giderek azalmaktadır. Çünkü bizim hedeflediğimiz 
tonaj; Hakan Bey birazdan değinecektir, muhtemelen 3 milyon ton ci-
varında. Ancak ayçiçek yağı için üretim, 1,5 milyon tonla sınırlı kalı-
yor. İzlenen stratejik olmayan politikalarla bu oran daha da düşecek 
gibi görünüyor. Peki, ne yapmak gerekiyor? Öncelikle ithalata dayalı 
bir yağlı tohum politikası yerine, mutlak suretle üretime dayalı bir po-
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litika izlemeliyiz. Bunun için tarım havzaları oluşturmalı ve bu havza-
larda ürünün ne zaman, ne kadar ekileceğini önceden çiftçinin biliyor 
olması gerekiyor. Yani ne kazanacağını bilmesi gerekiyor. Devletin de 
bir nevi taban fiyat uygulaması gibi bir uygulama yapması gerektiğine 
inanıyorum. Ayrıca destekleme fiyatları sezon girmeden açıklanmalı. 
Sanayicinin de rekabetçi bir ortamda hareket etmesi sağlanmalı. Yani 
bir tarafta çiftçi mağdur olmayacak, bir tarafta sanayici, Çiftçi ile tüke-
tici arasındaki zinciri tamamlayacak. Diğer taraftan da tüketici, makul 
ve mantıklı bir şekilde satın alma yapacak. Bunların tümünü bir araya 
getirmek için bir üst kurul talebimiz olacak. Üst kurulda; ilgili Bakan-
lık yetkilileri, sizin gibi sivil toplum kuruluşlarının önderleri, tarımsal 
birlikler, üretici birlikleri ve sanayiciler olmalı. Bu üst kurulun oluştu-
rulması ve stratejik ürün olan yağlı tohum üretiminin arttırılması için 
planlama yapması sağlanmalı.

Şu an ham yağ ithalatı giderek ülkede çoğalmaktadır. Ham yağ ithal 
edildikçe bizim kırma kapasitemizde devre dışı kalıyor. Kırma yapıl-
mıyor. Kırma yapılmayınca istihdam azalıyor. Diğer taraftan küspe 
üretimi olmadığı için küspe de ithal ediliyor. Dolayısıyla önce kırmayı 
harekete geçirmemiz gerekiyor ülkede. Bunun için bizim çiftçi tarafın-
da bahsettiğimiz gibi destekleme primleri ve taban fiyat uygulaması 
gibi uygulamalar gündeme getirilmeli. Bunu satın alan sanayici için 
de Tarife Kontenjanı yani belli bir oranda sıfır gümrükle yurt dışından 
ham madde getirme imkânı sağlanmalı. Tümü yapıldıktan sonrada bi-
zim asıl üzerinde durmamız gereken temel konu ise bunların yasal bir 
çerçeveye bağlanması. Yani bir politika oluşturulması gerek. Bu po-
litika özellikle demin söylediğim üst kurul tarafından uygulanan bir 
politika olmalı. Önümüzdeki dört, beş yılda neler ekilecek? Neler yapı-
lacak? Bunun planlaması nasıl olacak? Bir şekilde bunun planlanması 
gerekiyor. Yoksa giderek memnuniyetsiz bir çiftçiyle, mutlu olmayan 
bir sanayiciyle karşı karşıya kalacağız. Tabi ki tüketici şimdilik belki 
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ucuz yağ tüketiyor ancak ülke içinde üretimi olmadığı için tüketici de 
pahalı yağ tüketecek bu durumda. O yüzden şimdiden önlemler almak 
gerekiyor. 

Celal Toprak: Rıfat Tekbaş’a teşekkür ederiz. Özellikle bu ürünün ne-
den stratejik olduğuna ilişkin söylediklerinizin ben de altını çizmek 
isterim. Bugünkü durumu tespit edip yarınlara ilişkin mesajlarınız ko-
nusunda da çok teşekkür ediyorum. Siz Türkiye açısından önemli bir 
markasınız. Bu anlamda da başarılarınız devamını diliyorum. Şimdi 
bu işin duayeni bir isme sözü vermek istiyorum. Gerçekten her anlam-
da duayen. Biz, Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği içinde onu çok farklı 
konumlarda gördük. Farklı zamanlarda farklı mesajlarını dinledik. 35-
40 yıllık ekonomi gazetecisi olarak onu hep yakından takip ettim. Ta-
hir Büyükhelvacıgil’i, hep mesajlarını anlayarak ve algılayarak izledik. 
O anlamda, kendisini dinlemek için heyecanla beklediğinizi biliyorum 
ve sözü ona veriyorum. Buyurun efendim.
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Tahir Büyükhelvacıgil
Bitkisel Yağ Sanayicileri Derneği 

Başkanı 

Bitkisel Yağ Sanayicileri Derneği Başkanı Tahir Büyükhelvacıgil

Celal Bey, teveccühünüze öncelikle çok teşekkür ediyorum. Siz de bi-
zim için çok değerlisiniz. Özellikle Ekonomi Gazetecileri Derneği Baş-
kanı olarak bu ülkeye hep katkı sağladınız. Ben de size yürekten te-
şekkürlerimi sunuyorum. Yine çok kıymetli Meclis Başkanımız Ahmet 
Bülent Kasap Beyefendiye saygılarımı sunuyorum. Eski dostumuz ve 
aynı sektördeyiz. Başarılarının devamını diliyorum. Kıymetli panelist 
arkadaşlara saygılar sunuyorum. Bununla birlikte, bizi izleyen ve din-
leyenlere de saygı ve hürmetlerimi sunuyorum.

Efendim, burada özetleyeceğim notlar var ancak hepimiz biliyoruz ki; 
yağ, un ve şeker temel gıda maddeleridir. Bunlar, bütün ülkeler için 
stratejik, olmazsa olmaz ürünlerdir. Geçtiğimiz yıl yaşadıklarımıza 
baktığımızda, Ukrayna - Rusya Savaşından sonra oluşan süreçte, dün-
yada tarımın bir kez daha ne kadar önemli olduğunu gördük. 

Bu sektör son derece önemli. Bunu 1979 yılındaki yağ yokluğunu gö-
ren biri olarak söylüyorum. Ahmet Bülent Kasap ve zatıâliniz bilirsiniz 
bunun ne demek olduğunu. Evlerde mercimek, nohut veya fasulyenin 
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yerine farklı bir ürün bulup yemek yapabilirsiniz ama yağ bulamazsa-
nız hiçbir şeyin anlamı olmaz. Bu yüzden yağ son derece önemli. Ne 
hikmettir ki ben, 5 yaşından itibaren ticaret hayatının içerisindeyim. 
Hayatım gıda sektörünün içerisinde geçti. Sayın Bülent Başkanım ile 
aynı sayılırız. Bu süreç içerisinde 33 yıldır da yağ üretiyoruz. Onun 
öncesinde de ticareti ile iştigal eden birisiydim. Bu 33 yıllık süreçte 
maalesef önümüzü göremediğimiz, sürekli sıkıntılar yaşadığımız, 
günü kurtardığımız bir süreç yaşıyoruz. Bizim burada en büyük sı-
kıntımız özellikle planlama eksikliğimiz. Bünyemizde ve Bakanlıkları-
mızda birbirinden değerli, zeki ve pırıl pırıl insanlar olmasına rağmen 
ne hikmetse bir türlü bitkisel üretimde veya her alanda bu sorunu çö-
zemedik. Bir kısır döngü içerisinde pasif dairede olduğu gibi sürekli 
dönüp duruyoruz. Sezon geliyor, yarı kamu kurumu niteliğinde olan 
dediklerimizin etkisiyle tüketiciyi ve çiftçiyi koruyacağız anlayışıyla 
fiyat baskılanıyor. Çiftçinin malı mağdur edilmesin deniliyor. Hemen 
arkasından bu sefer dönüyoruz bir problem olursa vergi ile işi çözme-
ye çalışıyoruz. Asıl önemli olan, tarımın sürdürülebilirliği açı sından, 
çiftçimizi destekleyip, çiftçinin hayat standardını geliştirmeliyiz. Hangi 
yağlı tohumlara ne kadar ihtiyacım var; buğ daya ne kadar ihtiyacım 
var, pancara ne kadar ihtiyacım var, doğru biçimde tespit etmeliyiz. 
Bunları hangi yörede ne şartlarda münavebeye dikkat ederek neyi 
üretmeliyiz, hususunu çözmediğimiz sürece bu konuyu çözemeyece-
ğiz. 2016 yılında hazırlattığım “Ayçiçeğinin Stratejik Ürün Olmasının 
Sektöre ve Ekonomiye Katkıları” araştırma raporunu ilgili Bakanlıklar 
ve sektörlerle paylaştık.  Ancak bir sonuç alamadık. Geçen bir gündem 
oldu. 2015 yılında Bloomberg’de yağ sanayicileri temsilcisi olarak bir 
konuşma yapmışım, bugüne geldiğimizde o konuşma ile şu an arasın-
da hiçbir fark yok. Ne kadar yol aldık, ne kadar ileri gittik maalesef 
tartışılır. Bu münavebeye ve sürece dikkat etmemiz lazım. Sürdürüle-
bilirliğe dikkat etmemiz lazım. Çiftçiyi koruyacağız arkasından vergi 
ile işi tamamlayacağız anlayışı doğru işler değil diye düşünüyorum. 
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Nitekim çevre ülkelere baktığımızda, en büyük örnek ortadadır. Rusya 
ve Ukrayna tek başına yağlı tohumların % 60’ına sahiptir.

Gelişmiş ülkeler, sorunu beraber çözecek ülkelerdir. Rıfat Bey’in de de-
ğindiği gibi çiftçisiyle, sanayicisiyle, üreticisiyle, tüketicisiyle bir arada 
olduğumuz devletimizin ilgili Bakanlıkları ile regülasyonu sağladığı, 
ne yaptığımızı bildiğimiz tarafların menfaatlerinin geleceğe dâhil sür-
dürülebilir bir konuda birleşerek orta akılda yürüttüğü bir üst kuru-
la gerçekten ihtiyaç duyuyoruz. Biz bu konuyu, bir önceki Tarım ve 
Orman Bakanı Sayın Bekir Pakdemirli’ye arz etmiştik. Milli bir yağ 
komitesi kurulmalı diye. Gıda komitesinin içinde sadece yağlı tohum-
larla ilgili bir komite kurulmalı diye söylenmişti fakat bir türlü olma-
dı. Umarım bundan sonra olur. Çünkü biz sadece yağlı tohumlar ile 
kalmıyoruz. Her ne kadar tüketiciye yağ sunsak da onun dışında küs-
pe dengemiz, hayvancılığa katkımız başta olmak üzere birçok alanda 
ülkeye katkı sağlıyoruz. İşin en ilginç tarafı, millet yağ sektöründeki 
markaları gördüğünde hep kazanıyor diye bakar. Bugün %92 seviye-
sinde. Yani 1 litre yağı koyduğunuzda bunun en asgari %90’ı ürünün 
kendi maliyeti. Gerisi ise işçiliği, sigortası, geri kazanım atık payı gibi 
maliyetler. Gerçekten bu sektör yüzde yarım ila bir arasında çalışıyor. 
Bunu devletimiz de biliyor. Sektörün karlılığı belli, dolayısıyla sanayici 
bu ülkeye hizmet ediyor. Gerçekten de yüksek teknolojiye sahip üreti-
cilerimizin hastalanmayacağını garanti edecek en mükemmel şartlar-
da ürün üretiyor. Bunu da en uygun şartlarda hatta zarar ederek tüke-
ticiye sunuyor. Fakat en önemli olanı, hep günü kurtarıyoruz, neden 
6-7 aylık stok yapamıyoruz.

İsmail Şen’in ilettiği soruda, sektörün ihtiyaçları nedir sorusuna cevap 
olarak, ihtiyaçlardan biri de finansmana erişimdir. Ülkemizin genel 
probleminden bir tanesi de bu zaten. Geçen yılda fazlasıyla yaşadık. 
Geçen yıl özellikle Rusya – Ukrayna meselesinden dolayı olağanüstü 
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bir dönemdi. Ancak herkes gayretliydi ve bunun meyvesini aldık. 130-
140-150 TL aralığında tüketici, en güzel ürünlere raflarda ulaşabildi. 
Bu sektörün başarısıydı. 

İstendiği zaman, sürdürülebilir doğru planlama ile uzun vadeli sözleş-
meli tarımı ülkemiz yapmak zorunda. Sadece yağlı tohum için değil, 
buğday ve diğer işlerde de yapmak zorundayız ki ülkemizin geleceğini 
garanti altına alalım. Tabi sorunlar bitmiyor, bitmeyecekte… Ancak biz 
iyi bir ortak akılla; çiftçisiyle, sanayicisiyle, üreticisiyle devletin başımız-
da olduğu regülasyonda, güzel kurallar ortaya koyabiliyor olmamız la-
zım. Günlük düşünmeyi bırakmalıyız diye düşünüyorum. 

Başka sorular gelirse onlara da cevap vereyim. Konunun ana taslağı-
nı özetlemeye çalıştım. Ben bir kez daha İstanbul Ticaret Borsamıza 
“Borsa Meydanında Sektörler Konuşuyor” toplantılarına bizi de dâhil 
ettiği için çok teşekkür ediyorum. Başta Sayın Ali Kopuz ve Ahmet 
Bülent Kasap Başkanımızın nezdinde bir kez daha herkese teşekkür 
ediyorum.

Celal Toprak: Sevgili Başkanım çok teşekkür ederim. Gerçekten sizi 
dinlemek büyük bir keyifti. Bu arada altını çizdiğiniz finansmana eri-
şim noktasında genel olarak bir sorun var. Bu sorunu sanıyorum en 
üst düzeyde yetkililer duyuyordur. Bu konu sizin burada ifade ettiğiniz 
gibi çok değişik yerlerde de ifade ediliyor. Biz son dönemde çok sık 
duymaya başladık ve yazılarımızda da dile getiriyoruz. Çünkü Tür-
kiye’nin yeni yatırımlara, yeni atılımlara geçebilmesi için şirketlerin 
finansa erişiminin mutlaka çözülmesi gerekiyor. Sektörlerin başarısı 
içinde şarttır. Ağzınıza sağlık çok teşekkür ediyoruz, sağ olun efendim. 
Ben, Hakan Bey’e sözü vermek istiyorum. Önemli bir kurumun başın-
da. Trakya Birlik, bir şekilde herkesin mutfağına girmeyi başarmış ya 
da girme çabasında olan bir kurum. Çok yakından tanıyoruz sizi. Söz 
sizin Hakan Bey buyurun.
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 Hakan Çalen
Trakya Birlik Genel Müdürü

Trakya Birlik Genel Müdürü Hakan Çalen

Teşekkür ediyorum Celal Bey. Sayın Başkanım Bülent Bey’e ve İstanbul 
Ticaret Borsamıza, Türkiye’de yağlık ayçiçek hasatının başladığı böyle 
önemli günlerde, tam zamanında yapılan bu toplantıyı düzenledikleri 
için teşekkürlerimi sunuyorum. Tüm katılımcılara ve dinleyenlere de 
saygılarımı sunuyorum. 

Yağlık ayçiçeği ülkemiz için temel gıda anlamında stratejik öneme haiz. 
Ancak bu stratejik öneme haizken, hak ettiği yeri ve değeri maalesef 
bulabilmiş değil. Yıllar itibari ile veya konjonktürün getirdiği dönem-
lerde piyasa koşullarında kendi desteğini kendisi yaratmış. Çiftçimiz 
için biraz sahipsiz bir ürün. İçinde bulunduğumuz hasat döneminde 
kendi özelinde sorunlar var. Geçtiğimiz hasat döneminden başlayan, 
bu yıla da sarkan bir fiyatlama maliyeti problemi var. Sektörün genel 
olarak yapısal sorunları da mevcut. Bunlara kıymetli Başkanımız Tahir 
Bey ve Rıfat Bey’de büyük oranda değindiler. Bu konuda da yeni bir 
makro plana ihtiyaç duyuyoruz.

Rafine ayçiçek yağı sofralarımızda tüm yağlar arasında %75-80’lik pa-
yıyla ülkenin yegâne bitkisel yağı. Nasıl ülkemizde yetişmeye başlamış? 
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Buna baktığımızda 1950’li yılların ortalarında, Bulgaristan göçmeni 
vatandaşlarımızın yanlarında getirdiği tohumlarla üretilmeye başlan-
mış. Ziraatı Trakya bölgesinde gelişmiş ve yayılmıştır. Daha sonrasın-
da ise devletimizin getirdiği destekleme politikalarıyla da diğer üretim 
bölgelerimize yayılmıştır. Bu yayılma sürecinde en çok etkili olan ise 
çiftçiye alım ve fiyat garantisi vermek oldu. Bir ürünün o topraklarda, 
o coğrafyada ve ülkede üretilebilmesi için sürdürülebilir üretim çok 
önemlidir. Trakya Birliğimiz 1966’dan beri bu ülkenin yegâne yağlı 
tohumu olan yağlık ayçiçeğinin üretilmesinin garantisi olarak faaliye-
tini göstermektedir. Şu anda da Türkiye’de her 5-6 evden birine giren, 
pazar liderliğini bir başka kıymetli marka ile paylaşan, ticari ve sınai 
faaliyetlerde son derece başarılı bir kurumuz. Bizim tarafımızda konu 
başlığı olarak çiftçi beklentileri ve ülkemizdeki yağlı tohumlar üreti-
minden bahsedebiliriz. Bu kısımlar bizim merkezimizde ve faaliyet 
konumuzla birebir bağlantılı. Çiftçimiz sürdürülebilir, öngörülebilir 
gelir istiyor. Bunu yağlı tohumlarda, özellikle yağlık ayçiçeğinde is-
tikrarlı bir şekilde sağlamamız gerekiyor. Üreticinin yağlı tohumların 
üretiminde sattığı üründen elde ettiği gelir ve devletimizin kendilerine 
takdim ettiği çok kıymetli gelir destekleri var. Bu toplam elde ettiği ge-
lirin diğer ürettiği tarımsal ürünlerle orantılı kılınması gerekiyor. Yani 
çiftçimiz tarımsal üretim faaliyetini gerçekleştirirken, üretim tercihi ve 
kararında kendi inisiyatifiyle baş başa. Genel çiftçi eğilimine baktığı-
mız zaman, önceki yılda alternatif ürünler arasındaki elde ettiği geli-
rin yüksekliğine göre ekime karar veriyor. Bir de tabi coğrafyamızdan, 
iklimimizden, sulama kaynaklarımızın varlığından kaynaklı kısıtlayıcı 
etkenler var. Örneğin yağlık ayçiçeğinin Türkiye’deki temel üretim böl-
gesi Trakya ve ülkede üretilen ayçiçeğinin %50-60’ı yıllara göre değiş-
mekle beraber Trakya’mızda üretiliyor. Sulama alt yapısı yatırımlarının 
yetersiz olması sebebiyle Trakya’da çiftçimiz bir yıl buğday bir yıl ay-
çiçek ekmek zorunda kalıyor. Alternatif ürünlere karşı bir elveriş yok. 
Bu tespit çerçevesinde her yıl Trakya’mız yağlık Ayçiçek’te ana üretim 
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bölgesi olarak faaliyetlerini sürdürmektedir. Bahsettiğimiz gibi çiftçi-
mizin yağlık Ayçiçek üretiminde tüm bölgelerimizde en temel beklen-
tisi alternatif muadil ürünlere göre aynı kazanç seviyesine yaklaşmak 
ve münavebesini sağlıklı bir şekilde sürdürmektir.

Münavebe şu sebepten de önemli; ülkemizin önemli tarımsal prob-
lemlerinden biriside, toprak sağlığını korumamız. Topraktan elde etti-
ğimiz tarımsal üretimin verimliliğini yükseltmemiz için de doğru bir 
münavebe, doğru gübreleme ve doğru tarımsal teknikleri uygulama-
mız gerekiyor. Ancak yeni üretim tercihinde çiftçimiz, kendi iradesiyle 
baş başa. O sebeple, aynı tarlaya aynı yıl hatta birden fazla dönem üst 
üste aynı ürünleri ekmek suretiyle toprak sağlığını da kaybeden bir 
tarımsal yapımız var. Bu manada yağlık ayçiçeği arttırmak noktasında 
üretim desteklerinin çok önemi var. Hâlihazırda 2006 yılından bu ta-
rihe kadar çiftçimize yağlık ayçiçeği üretiminde fark ödemesi desteği 
yapılmaktadır. Bu desteğimize baktığımızda, yıllar itibariyle genelde 
ürün fiyatının %20-25 bandına tekabül ettiğini görüyoruz. Ancak son 
yıllardaki hızlı fiyat yükselişi sebebiyle, mevcut desteğin şuan %5 se-
viyelerine gerilediğini görüyoruz. Bu durum çiftçinin toplam satış ge-
liri içerisinde ihmal edebileceği ve ürünü sahaya, piyasaya ve sanayiye 
aktaracağı o destek beyan sürecini çok dikkate almayacağı bir boyuta 
gelmiş durumda. Burada fark ödemesi desteğinin %20 seviyelerine 
ulaştırılması önemli bir durum. Hâlihazırda buğdaya baktığımızda ton 
başına 1 lira, ayçiçeğine baktığımız da ise 70 kuruş destek var. Ayçiçek 
buğday paritesi çerçevesinde asgari 1-2 lira seviyesine yaklaşılması ge-
rekiyor. Ayçiçeğinden elde ettiğimiz gelirin dünyadaki karşılığı da bu-
dur. 1 lira buğday, 2 lira ayçiçeği fiyat paritesine uygun bir hale taşın-
ması lazım. Hâlihazırdaki dünya fiyatlarına da baktığımızda 220-230 
dolar buğday fiyatı, ayçiçekte 450-460 dolar seviyesinde. Bunu mutlaka 
bizde yurt içinde çiftçimizin yeni üretim maliyetleriyle orantılı bir şe-
kilde parite seviyesine taşımamız ayçiçeği üretimindeki sürdürebilirli-
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ği ve üretim artışını karşılama noktasında önem arz ediyor. 

Ülkemizde 3 ana üretim bölgemiz var. Bunun %60’a yakın kısmını 
Trakya ve Marmara bölgemiz üretiyor. İç Anadolu ve Karadeniz böl-
gemiz ikinci büyük üretim bölgemiz, Çukurova bölgemiz şu anda ha-
satın başladığı ve yüzde 50 seviyelerinde devam ettiği bölgemiz. Bu 
bölgelerde farklı üretim ve verim kapasiteleri var. Trakya’da kuru tarım 
yapıyoruz ve ortalama verimimiz 170-180 kilo civarında. İç Anadolu 
bölgemizde çok büyük oranda sulu tarım gerçekleşiyor ve buralarda 
ortalama verimimiz 350 kilo civarında. Çukurova bölgemizde ise yarı 
kuru yarı sulu alanda üretim gerçekleştirerek ortalama 250 kg verileri-
ni yakalıyoruz. Tabi bu veri farkları çiftçilerimizin maliyetlerini ve do-
lasıyla üründen bekledikleri fiyat seviyelerini de etkiliyor. Buda bizim 
ülke olarak üzerine odaklanmamız ve tüm bölgelerdeki çiftçilerimizin 
fiyat beklentilerini karşılayacak bir hibrit modele götürüyor. 

Çiftçiye takdim edilecek doğrudan desteklerin seviyesi önemli. Üretici 
desteklerini yükseltmemiz aynı zamanda tüketicinin lehine olumlu et-
kilenmesini sağlayacak bir parametre olarak karşımızı çıkıyor. Çünkü 
özellikle pandemiyi takiben Ukrayna-Rusya savaşı döneminde de ma-
alesef raf fiyatından tarlayı, çiftçiyi fiyatlama refleksi gelişti. Tahir baş-
kanımda işaret etti, özellikle 80’li yıllarda bitkisel yağ, yağlık ayçiçeği-
ne olan erişim, üretim zorlukları toplumumuzun bilinçaltına yerleşmiş 
bir travma. Bu travmayı pandemi sürecinde özellikle Ukrayna-Rusya 
savaşının başlangıç dönemindeki perakende raf hareketlerinden ve tü-
ketici davranışlarından da maalesef tekrar yaşadık. Yakın geçmişte ya-
şadığımız bu durumda yağlık ayçiçek ürününü fiyatlama konusunda, 
“Acaba fiyatlar artar mı? Üretimde ve erişimde bu tahıl koridorunda 
yaşanan son dönemdeki Rusya’nın çekilmesi ve Ukrayna’nın ikmal ka-
pasitesinde bir zafiyet oluşur mu? Tedarik sıkıntısı olur mu?” gibi so-
rular şuan yurt içindeki çiftçinin hak ettiği fiyatlandırmanın yapılması 
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noktasında bir baskı unsuru olarak karşımıza çıkıyor. Ama biz çift-
çimize yapılacak olan fiyatlandırmanın raf baskısında kurtarılmasını, 
buna uygun bir model kurulmasını ve bununda önemli ölçüde çiftçiye 
yapılacak direkt ürün destekleriyle maliyetlendirilmesi gerektiğini dü-
şünüyoruz. Kurum olarak ülkemizin iç talebini karşılamak noktasında 
yaklaşık asgari 2,5 milyon ton seviyesinde üretim gerçekleştirmemiz 
gerekiyor. Geçtiğimiz yıl üretim sezonunda özellikle savaşın başladığı 
dönem yağlık ayçiçeği üretim dönemine tekabül etmesiyle birlikte, Ta-
rım Bakanlığımız birçok İl Belediyemiz, çiftçi örgütleri, Sivil Toplum 
Kuruluşları ile birlikte seferberlik ruhuyla ülkede bir üretim kampan-
yası sağladık. Ülkemiz için ilk defa 2 milyona yaklaşan bir rekor üre-
tim gerçekleştirildi. 

Ekim döneminde yarattığımız bu sinerjiyi ve birlikteliği maalesef ki 
hasat döneminde çiftçimize, “evet sen üret biz devlet ve piyasa olarak 
bunun gereğini yapacağız” demeliyiz, geçtiğimiz harman döneminden 
itibaren çiftçimize bunu borçluyuz. Arz-talep dengemizi kuramadı-
ğımız noktada, tarladan hasata ve depolanmasına kadar kimlerin bu 
yüksek mübaayayı, ne şekilde kaldırıp finanse edeceği noktasında cid-
di tanımlamalara ve görevlendirmelere ihtiyaç var. Geçtiğimiz hasat 
döneminde de özellikle ürünün çiftçiden mübayaa edilmesinden tar-
ladan kaldırılmasına ve üretim maliyetlerine göre fiyatlama yapılma-
sında ciddi sorunlarla karşılaşıldı. Uzun yıllardan sonra ilk defa üretim 
gerçekleştiren Çorum, Yozgat gibi bölgelerimizde çiftçimizi geçtiğimiz 
yıl küstürdük ve bu yıl o önemli üretim bölgelerini kaybettik. Geçti-
ğimiz yıla göre sezon başında %20’ye varan bir 2023 sezon rekoltesi 
beklentimiz vardı. Yani iki milyon tondan, bir milyon altı yüz bin ton 
civarlarına gevşeme durumu söz konusu. Bunu Türkiye’de satılan top-
lam hibrit ayçiçeği tohumundan da teyidini yapıyoruz. Ancak son 15 
gündür yaşanan iklim olayları ve aşırı sıcaklar ülkemizin de kiriş tak-
viminin geçe kalmasına sebep oldu. Ülke rekoltesinde ve verimde cid-
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di kaybımız var. Biz bu durumda da ülkemiz için tahmin ettiğimiz bir 
milyon altı yüz-yedi yüz rekolteyi bir buçuk milyon ton seviyelerine 
revize ediyoruz. Özellikle Tekirdağ bölgemizde Trakya’nın güneyinde 
ve Marmara’nın önemli bir kesiminde diğer bölgelerimizdeki arka-
daşlarımızla, çiftçi kuruluşlarımızla ve ziraat odalarımızla yaptığımız 
istişarelerimizde de Karadeniz Bölgemizde bir miktar üretim kaybıy-
la karşılaşacağımızı görüyoruz. Bu bize sonraki sezonlar için, içinde 
bulunduğumuz yılda çiftçi fiyatlamamızın önemini hem de sonraki 
sezonlardaki ülke yeterliliğinin sağlanması noktasındaki açılan mesa-
femizi kapatma konusunda daha ciddi ve önemli tedbirler almaya sevk 
edecek. Sonraki sezonları sektör paydaşları devletimizin ilgili kurum-
ları ve Bakanlıklarımız el birliğiyle şimdiden planlamaya başlamamız-
da büyük fayda var. Çiftçimizin bu yıl için hasatta beklediği yeni üre-
tim maliyetleriyle orantılı buğdayla oluşan paritesine yaklaşıldığı bir 
fiyatlandırmaya ihtiyacı var. Bu konuda da biz tarımsal birlikler olarak 
ilgili Bakanlıklarımıza görüşlerimizi aktardık. Bitkisel yağ sanayicileri 
derneğimiz vasıtası ile sektör paydaşlarımızla da benzer süreçleri hep 
birlikte istişare ederek bu yılki rekolte düşüşünün önümüzdeki yıllarda 
devam etmemesi adına ülkemizin stratejik ve kritik olan bu ürününü 
kendi kendine yeterlilik seviyesine belli bir takvim dahilinde erişilmesi 
için bazı önlemlere bugünden başlanmasında ortak kararlar alma ça-
lışmalarını sürdürüyoruz. Dediğimiz gibi 2 ana temel nokta var; çift-
çiye verilen doğrudan desteklemelerin ürünün özel durumuna has şe-
kilde güncellenmesi ve çiftçimize sürdürebilir gelir düzeyi sağlayacak 
fiyatlama seviyesinin tüm üretim bölgeleri için gözetilmesi. Bunu oluş-
turacak gümrük vergisi uygulamalarının sanayicilerimizin, birlikleri-
mizin finansmana erişimi ve hasat dönemindeki arz-talep dengesinin 
sağlıklı işleyebilmesi için tarife kontenjanının uygulamasının bu yılın 
özelinde ihtiyaç duyulduğunu konu başlıkları olarak ifade edebilirim. 

Celal Toprak: Efendim çok teşekkür ediyoruz. Ağzınıza sağlık. Size ve 
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diğer konuşmacılarımıza çok sayıda soru var. Elif Attepe ile soruları 
tek bir başlık altında topladık. Soruları sırasıyla kişilere takdim edece-
ğim. Özellikle gazeteci arkadaşlarımızın sorularıyla başlamak istiyo-
rum. Soru Tahir Bey’e olacak. Biz yağlı tohumlar ile ilgili 15 yıldır ha-
berler yapıyoruz ve bu haberlerin kökeninde şu var: Türkiye ithalatta 
en çok payı yağlı tohumlara veriyor. İthalatta yağlı tohumların payı da 
giderek artıyor. Üretim artıyor ama ithalatta artıyor. Bunun cari açığa 
çok olumsuz katkıları oluyor şeklinde bir soru var. Bu böyle devam 
edecek mi? Soru özetle bu şekilde. Bu sorunun bir çözümü var mı? Var 
ise biz neden uygulamıyoruz? Buyurun efendim sizi dinliyoruz.
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Bitkisel Yağ Sanayicileri Derneği Başkanı Tahir Büyükhelvacıgil:

Teşekkür ederim Celal Bey. Sözlerimin başında ifade ettiğim gibi ma-
lesef bir fasit daire içerisinde dönüp duruyoruz. Yeteri kadar çözüm 
üretemiyoruz. Konuşmamın içerisinde de var. Rusya bu meseleyi çöz-
dü. Önceden kendi kendine yetemezken şimdi çok fazla ürün üretir 
hale geldi. 20-25 yıl öncesinde Arjantin’den bu ülkeye mal geliyordu. 
Bizim ürettiğimiz ürün Ağustos- Eylül ayından itibaren hasat ediliyor.  
Şubat – Mart ayından itibaren de Arjantin’den 40-50 bin tonluk gemi-
ler gelip bizim kalan ihtiyaçlarımızı görürdü. Ancak Rusya ve Ukrayna 
gelişince ihtiyacımızı o ülkelerden karşılar hale geldik. Sözümün ba-
şında dediğim gibi bu durum tamamen planlama ile ilgili. Tarım ve 
Orman Bakanlığı bünyesindeki Bitkisel Üretim Genel Müdürlüğümü-
zün, çiftçisiyle, sanayicisiyle, birlikleriyle hep birlikte bir ortak akılda 
birleşebiliyor olması gerek. Böylece %65-70’lerdeki ihtiyaç eksikliğini 
daha aşağı çekebiliriz. Hatırlarsınız zeytinde hep var yılı yok yılı ya-
şarız. Şimdi biraz o olmamaya başladı. Hele bu sene iyi bir rekolte ya-
kaladık. Bizde burada sürdürülebilirliği ancak planlama ile aşabiliriz. 
Bunun düzenlenmesi lazım. Bunun sorunu bizde, kendi içimizde. Çok 
kıymetli üreticilerimiz Muş ovasında ayçiçek ekimi yaptı. Ancak böyle 
pasif dairede olduğumuz için oradaki bütün emekleri boşa gitti, ina-
nılmaz zarar etti insanlar. Hepimiz şu soruyu sormamız lazım. Neden 
bizim ülkemiz birliklerin dışında sözleşmeli tarım yapamıyor? Niçin 
sanayici sözleşmeli tarım yapamıyor? Sanayici istemez mi bir çiftçiy-
le anlaşıp sürekli ürünün gelmesini… Çiftçi korkuyor, Hakan Bey de 
belirtti. Daha önce parite buğdayda yüzde 1- 2’ydi. Destekler yüzde 

KAPANIŞ
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15-20 oranındaydı. Şimdi yüzde 5’lere kadar düştü. Çiftçinin sürdürü-
lebilirliğini sağlayarak, onun hayat standardını enflasyona ezdirmeden 
destekleyerek sürdürmemiz gerek. Yoksa bu hep böyle sanal tedbirlerle 
sürdürülebilir bir şey değil. Bir gün mutlaka bunun acısını yaşayacağız, 
yaşıyoruz. Mutlaka ortak akılda buluşup, çiftçin kazanmasını sağlayıp, 
ekim yerlerinin belirtilmesini ve ne ektiğimizi, ne kadar istediğimizi 
ve ne yaptığımızı belirliyor olmamız lazım. Ürün çeşitliliğini sağlıyor 
olabilmemiz lazım. 

Soruların içinde vardı. Mesela Aspir ekilebilir bu ülkede. Ayçiçek yağı-
na benzer özellikleri vardır. Kıraç bitkisidir. Çiftçimizin onda karşılaş-
tığı zorluklar bertaraf edilerek ve desteklenerek Aspir üretimi yapılabi-
lir. Kanola üretimi yapılıyor. Farklı ürünler yiyebiliyor olmamız lazım. 
Bunların hepsi bir meyve sepeti gibidir. Biz Akdeniz insanıyız. Bizim 
insanımızın zeytinyağı yemesi çok daha önemlidir. Fakat o hususta da 
öyle bir elem verici bir durum var ki 20 Cent’lik fon kesintisi. Bugün 
yemeklik zeytinler dahil sıkılmaya başlandı. Bu çok sıkıntı verici bir 
durum. Üç beş ay sonra, yemeklik zeytinde dünyada zeytinin cenne-
tiyken, zeytin bulamayacak bir ülke haline gelmeyelim. O konuda da 
acil tedbir almalıyız. Teşekkür ediyorum.

Celal Toprak: Başkanım çok güzel konulara değindiniz. Özellikle or-
tak akıl oluşturma ve kararların ortak verilmesi noktasındaki tecrü-
be ile bezenmiş önerinizi çok önemli buluyorum. İnşallah bu nokta-
ya geliriz hepimiz. Çünkü çözülemeyecek bir sorun değil bu. Yeterki, 
burada ortak akıl olsun, ortak akıl doğrultusunda üretilsin sorunun 
çözümü dediniz. Ağzınıza sağlık. Gerçekten önemli. Hakan bey, size 
yönelik soruların bir kısmını Tahir başkanım da cevapladı ama size 
daha çok ürün çeşitliliği mümkün mü şeklinde soru var. Kanola ve 
benzeri ürünlerden bahsediliyor. Bu konuya da değindi Tahir başka-
nım. Mehmet Uğurlu, Sebahattin Özkurt, İzzet Erçelen gibi dostları-
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mız, bilim insanları ve sektörden insanlar size bu soruyu yöneltmişler. 
Ürün çeşitliliği, yeni ürünler gündeme getirerek bu yağlı tohumlar 
meselesindeki sıkıntılar ortadan kalkar mı şeklinde bir soru var. Bunu 
size yöneltiyorum. Bu arada Dr. Erman Duman’ın bir mesajı var. 
Oruçoğlu’nda staj yapmış. Trakya birlikte görev yapmış kendisi. Ortak 
akıl noktasında Afyon Kocatepe Üniversitesinden acaba bir beklenti-
leri, talepleri olur mu? Bizimde bu konuda bir katkımız olur mu ne 
yapabiliriz görüşmek, konuşmak isteriz şeklinde bir mesajı var. Ayrılan 
arkadaşımız ona ileteceğiz ama diğer katılımcılara iletiyorum. Tahir 
Başkan raporu gösterecek şimdi. O raporu istiyoruz Başkanım.

Bitkisel Yağ Sanayicileri Derneği Başkanı Tahir Büyükhelvacıgil:

Bu raporu göndereyim ama raporun güncellenmesi gerekiyor. Ben 
bunu hazırlayan Konya Gıda ve Tarım Üniversitesi tekrar gittim görüş-
tüm. Raporun güncellemeye ihtiyacı var diye. Bunu hazırlarken sek-
törümden de üyelerimiz vardı. Yağ Sanayicileri Derneğinin Yönetim 
Kurulu üyeleri vardı burada bir toplantı yapmıştık. Eğer arzu ederse 
kardeşim benimle iletişime geçsin. Ancak tekrar söylüyorum bunun 
güncellenmeye ihtiyacı var ve güncelleyebiliriz. Ayrıca bu raporu PDF 
formatında hem size hem borsamıza, ileteceğim inşallah.

Celal Toprak: Böyle bir köprü görevi görmekten mutlu oluruz. Hakan 
Başkanım buyurun söz sizin.

Trakya Birlik Genel Müdürü Hakan Çalen

Teşekkürler Celal bey. Çok kıymetli bir soru. Bizim ülke olarak yağlı 
tohumlar üretimimizi ve ürettiğimiz yağ çeşitliliğini tartışmasız art-
tırmamız gerekiyor. Tabi burada münavebeyi de çok önem veriyoruz 
kurum olarak. Ziraat biliminin içerisinde olanlar bunu daha iyi değer-
lendirilecektir. Ülke olarak 4’lü 6’lı münavebeyi tartışarak bu müna-
vebe içerisinde yağlı tohumlar bitkilerini doğru şekilde doğru tekrar 
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içerisinde çiftçimize ektirmemiz gerekiyor. Ancak bunu ektirirken de 
toprak sağlığını ve çiftçimizin de bu alternatif ürünleri ürettiğinde elde 
ettiği geliri de korumamız gerekiyor. Dönemsel olarak arz-talepten 
kaynaklanan ekilen ama planlamadan kopuk üretimler maalesef ülke-
de çok ciddi travmalara sebep oluyor. Ülkedeki yağlı tohumlar üzerine 
odaklanmış lisanslı depoculuk sisteminin yaygınlaştırılması ve gelişti-
rilmesi lazım. Yağlı tohumlar lisanslı depoculuğu hububattan çok fark-
lı, tohumun kendi özelliğinden ötürü saklama koşulları ve süresi çok 
daha özel ve kısa. Maalesef kötü tecrübemiz var, ülkede alternatif yağlı 
tohumlardaki üretimi arttıkça biz aslında tağşiş ürüne imkân yaratmış 
oluyoruz. Özellikle ülkedeki kanola ziraatının mutlaka boya sanayisine 
gidenle gıdaya gidecek olan kısmını da ayrıştırmamız ve takip etme-
miz gerekiyor. Kanolanın mutlak suretle tarladan ziraatı yapılan hasat 
edilen üründen değil hibrit tohumu olarak her yıl ekilmesi gerekiyor. 
Ancak ülkemizde çok büyük oranda hasat edilen üründen tekrar ekil-
diği için bazı asit değerleri anlamında gıdada risk oluşturuyor. Ülke-
mizde bu izlenebilirliği gerçekleştirebilmemiz için sözleşmeli hekim 
tarafını güçlendirmemiz lazım. Çünkü çiftçimiz bunu ekerken alacağı 
desteği bilmeli. Hasat ettiğinde elde edeceği geliri çok büyük oranda 
paritelendirmeli ki bu kalıcı olsun. Maalesef ülkemizdeki ikinci bir 
yağlı tohumu bugüne kadar oturtamamamızın en büyük nedeni yağlık 
ayçiçeğinde olduğu gibi kurumsal bir alıcının fiyat yapıcı regülasyonu-
nu sağlayıcı bir kurumun çiftçi örgütünün olmamasıdır. 

Ülkemizde de örneğin kanola üretiminin 150 bin tonlara 200 bin ton-
lara çıktığı noktada, fiyatlama dinamiği çiftçi aleyhine gelişmeye baş-
lıyor. Üretim miktarı ürünün hasatı, depolanması ve fiyatlaması uçtan 
uca kurgulanarak ancak yağlı tohumların üretimine alternatif sağlayıp 
çiftçimize üretimini yaptırabiliriz. Dünyanın ve ülkemizin artan nü-
fusu bizi konvansiyonel ürünlere yöneltmek zorunda. Ülkemizin zey-
tinyağı üretim kapasitesi yeni yeni 400 bin tonların üzerine çıktı. Yurt 
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içi tüketimimiz 170-180 bin ton. Benzer şekilde 90 bin ton hayvansal 
tereyağı kullanılıyor. Fakat bu ülkenin yaklaşık 1,5 milyon ton kendi 
yurt içi kullanımında yağa ihtiyacı var bununda maalesef mono yağ 
olarak %85’e yakını ayçiçek yağı olarak üretir durumdayız. Alternatif 
yağlı tohumların üretilmesi noktasında yeni bir makro plana, üreteci 
desteklerine ve bunun alımından finansmanına kadar uçtan uca ta-
nımlanmış bir modele ihtiyaç var. Bu yapılmadan hem alternatif to-
humların üretimi hem alternatif yağlara erişim hem de doğabilecek 
tağşiş ile ilgili endişeleri giderici düzenlemelerin ve gıda kontrollerinin 
daha efektif olmasına ihtiyaç var. 

Bir noktayı eksik bıraktık, ülkemiz asgari 1,5 milyon ton yağlık ayçiçeği 
üretimine kavuşabilir mi? 3 - 5 yıllık bir perspektifte bunu yakalamak 
son derece mümkün. Ayçiçeğini yapısı gereği az su isteyen, az gübre 
kullanılan sıcaklıktan etkilenmeyen güçlü bir bitki. Çok az 2 döne-
minde sulama ile birlikte verim potansiyeli 2 ye katlayabilen bir bitki. 
Bu sebeple özellikle tarımında uzmanlaşmış bölgelerde tamamlanma 
derecesi yüksek sulama yatırımlarımız var. Özellikle kapalı devre su-
lama yatırımlarının ikinci ürüne uygun olan bölgelerimizde tamam-
lanmasıyla biz Trakya örneğinden bahsedecek olursak ülke ihtiyacı-
nın yüzde 75’e yakınını sadece Trakya karşılayabilir konuma yükselir. 
Aynı zamanda ülkenin çeltik pirinç ihtiyacını da neredeyse tamamını 
Trakya bölgesi tek başına karşılar. Küresel ısınmanın bu kadar yüksek 
noktalara ulaştığı dönemde kapalı devre sulama yatırımlarına çok ih-
tiyaç var. Ülkemizin toprağı var, çiftçisi var. Çiftçimizi daha iyi motive 
edebilirsek, temel tarım ürünlerinin hiç birinde dışa bağımlılığımızın 
kalmayacağına inancımız tam. Teşekkür ediyorum Celal Bey.

Celal Toprak: Hakan Başkanım çok teşekkür ediyorum. Gerçekten 
verimli bir konuşmaydı. En çok teşekkür de Bülent Başkana var. Bu 
konu çok gündemde ve güncel. Böyle gündem olan bir konuda çok 
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önemli konuşmacıları buluşturmanız dolayısıyla hem gazeteci arka-
daşlarımızdan hem de sektör içerisindeki kişilerden size teşekkür var. 
Tahir Bey ve Hakan Bey bu sektörün çok önemli isimleri. Her zaman 
yaptığımız gibi son sözü size bırakmak istiyorum. Hem eksik kalan bir 
nokta varsa onu tamamlamanızı hem de önemli bir zeytinyağı üreticisi 
olarak düşüncülerinizi dinlemek isteriz. Buyurun Başkanım. 

Bitkisel Yağ Sanayicileri Derneği Başkanı Tahir Büyükhelvacıgil

Celal Bey, Bülent Başkanım izin verirse ben çok kısa bir ekleme yap-
mak istiyorum. Kıymetli Celal Bey. Bir hafta önce dernek ve sektör 
olarak 24 Haziranda genişletilmiş Yönetim Kurulu toplantısı yaptık. 
O toplantıda karar aldık. Ülkemizin önce ihracat sonra ithalatı söz 
konusuydu öyle yürüyordu. Vergiler de sıfırdı biliyorsunuz. Biz de bu 
müracaatı hemen bayramdan sonra ilgili Bakanlığımıza ilettik. Lütfen 
önce ihracat sonra ithalatı düzeltin, bunu eski haline döndürün diye. 
Fakat öyle bir hal aldık ki bir anda tahıl koridorunun kapanmasıyla, 
Rusya’nın hayır demesiyle, arkasından Ukrayna’nın buna uymasıyla, 
800 dolarda seyreden yağ 1.015-1.110 dolar oldu. Yani bu tarım ve gıda 
sektörü o kadar hassas ki, önemli ki biz şimdi o yazıyı tekrar yazdık 
umarım devletimiz onu hemen karar almaz. Çünkü o mal içeride kal-
malı ki biz yağ sıkıntısı çekmeyelim. Yani dünyanın ne kadar hassas 
dengesi olduğu adına bunu söylemeye çalıştım. O yüzden hakikaten 
gıda son derece önemli. Biz kendimize yetebilmeliyiz. Mümkün değil 
her gıdada yetemeyebiliriz fakat ana ihtiyaçlarımızda kendimize ye-
tebilmeyiz. Mutlaka ülke olarak planlayıp bu işi çözmek zorundayız. 
Anlayışına teşekkür ediyorum saygılar sunuyorum.

Celal Toprak: Başkanım düşüncenize burada herkese olduğu gibi ben-
de katılıyorum. Birde şunu gözlemliyoruz. Gıda ve tarım ile ilgili ka-
rarlar alırken, tek başına sizin kararlarınız da yeterli olmuyor. Dünya-
nın değişik yerlerindeki gelişmeler mesela Bengal’deki iklim değişikliği 
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sizi farklı etkileyebiliyor. Rusya – Ukrayna savaşı farklı etkileyebiliyor. 
Onun için biraz önce söylediğiniz şey çok önemli. Kendi kendine hiç 
değilse temel ürünlerde yetme olayı, önümüzdeki dönemin temel fel-
sefesi olacaktır diye düşünüyorum. Ortak akıla bunu da ekleyin bence 
Sevgili Başkanım. Bülent Başkanım buyurun.

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap

Teşekkür ediyorum. Zeytinyağıyla ilgili birkaç konuya da değinmek 
isterim. Bu sene zeytin ağaçlarımızdaki rekolte düşük maalesef. Özel-
likle İspanya’da yaşanan kuraklık nedeniyle İspanya, zeytinyağında 
önemli alıcı konumunda. Önümüzdeki yılın ihtiyacını da karşılamak 
için yağ stokluyor. Bu dönemde bizim ürettiğimiz ve üreteceğimiz zey-
tinyağına sahip çıkmamız lazım. Şu anda oluşan piyasa şartlarıyla da 
ihraç edilmemesi lazım. Devletin buna önlem alması gerek diye düşü-
nüyorum. Geçenlerde dökme zeytinyağı ihracatına getirilen 20 cent 
kesinti çok az. Bu rakamlar iç piyasa tarafından karşılanabilir. Bunun 
yanında dünya pazarında zeytinyağında İspanya’nın pazar lideri ol-
duğunu biliyoruz. Böylesi bir dönemde bizdeki zeytinyağını yurt dı-
şına ambalajlı satma imkanı doğdu. Devletimizin vereceği uzun vadeli 
desteklerle yurtdışındaki market kanallarına tüm üreticilerimiz kendi 
markalarıyla girebilir. Biz uzun yıllardan beri dökme olarak yağ satan 
bir ülkeyiz. Özellikle de İspanya’ya, Yunanistan’a ve İtalya’ya. Bunu de-
ğiştirmek için elimize bir fırsat geldi. Bu fırsatı değerlendirmede devlet 
yetkililerimizin buna bir çözüm önerisi getirmesi gerek diye düşünü-
yorum.

Celal Toprak: O kadar önemli bir konuyu gündeme getirdiniz ki Baş-
kanım. Türkiye’nin zeytinyağında tarihi bir fırsat yakaladığının altını 
çizdiniz. Kamuoyu olarak bunun üzerine gitmeliyiz. Bu dönemde kim-
se yağı elinden ucuza çıkartmamalı. Markalaşmanın tam zamanı. 
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Bitkisel Yağ Sanayicileri Derneği Başkanı Tahir Büyükhelvacıgil

Celal Bey affınıza sığınarak bir şey daha eklemek istiyorum kıymet-
li Başkanımı tamamlamak için. Ülke adına da paylaşılmalı. İnanın 
bunu Kürşat Tüzmen Bey müsteşarken ve 2007 yılı Türk Standartları 
Enstitüsü aynı zamanda Konya Sanayi Odası başkanıyken kendisiyle 
özellikle konuştum. Sayın Müsteşarım, dünyada Amerika tarafından 
zeytinyağında İtalya ve İspanya damak tadı oluştu. Ne olur öyle bir 
eylem oluşturun ki özellikle Endonezya, Hindistan, Çin gibi Asya ül-
kelerinde Türk damak tadı zeytinyağı oluşsun. Zeytinyağı Türkiye’dir. 
Made in Türkiye’dir. Bunun için 1 milyar dolar mı ayırırsınız 5 milyar 
dolar mı ayırırsınız bilmiyorum ama bunu yaparsanız biz her yıl en 
asgari 10 milyar dolar ihracat geliri elde ederiz. İki üç yıl sabrederiz en 
kötü beş yıl. Ondan sonraki her yıl en az on milyar dolar en asgari bu 
ülkenin markalı zeytinyağı ihracatı olur. Hakikatten bugün dediğimiz 
gibi marka olmamızın ve olmuş pazar değil de oluşabilecek daha bü-
yük pazarda Made in Türkiye markasını ve bu sürdürülebilirliği sağla-
ması lazım diye düşünüyorum. Ondan sonraki yetkili kişi olan Nihat 
Zeybekçi ile de paylaştık. Sonraki Bakanlarla da paylaştık. Şu anki Ba-
kan Yardımcımız Doğukan Bey konuyu çok iyi biliyor. Defaten onunla 
da paylaştım. İhracat Genel Müdürlüğü tarafında Ziya Altunyaldız’ı 
bilirsin Bülent Başkanım. Onun da bu oluşumlarda çok emeği var. 
Onunla paylaştım ne olursun zeytinyağına sahip çıkın diye. Zeytinyağı 
ülkemizin önemli bir değeridir. Bunu geliştirelim ve ülkeye en asgari 
15-20 milyar dolar geri getirelim diye söylemiştim. Tensiplerinize arz 
ediyorum. Araya girdiğim için anlayışınıza tekrar teşekkür ediyorum. 
Saygılarımı sunuyorum. 

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap:

Estağfurullah Tahir Abi. Senin gibi bir duayeni dinlemek her zaman 
şereftir. Keyif verir. Burada küçük bir ekleme daha yapmak istiyorum. 
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Dökme zeytinyağı ihracatının önü kesilmeli. Maksimum 5 kg’a kadar 
ambalajlı zeytinyağı ihracatına izni verilmeli. Bunlar desteklenmeli. 
Bu desteklerin de en az 3 ila 5 yıl arasında sürmesi gerekir ki yurtdışın-
da Türk zeytinyağı tüketici nezdinde pazar bulsun.   
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